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 خیز ترکیه برای بازیگری کنشمند 
در خلیج فارس

ترکیه در سال های پس از ۲۰۰۰ میلادی با چرخش در سیاست خارجی خود، 
به تدریج رویکرد »نگاه به شرق« را جایگزین سیاست خارجی سنتی و »نگاه به 
غرب« قرار داد. مهم ترین دلایل این تغییر در ساختار سیاست خارجی ترکیه، 
تحولات در عراق، بحران سوریه و عدم پذیرش در اتحادیه اروپا بود. علاوه بر 
موارد فوق، تأثیرگذاری افرادی همچون اردوغان و داوود اوغلو بر تغییر روند 

سیاست خارجی ترکیه غیر قابل انکار بوده است. 
در این راستا، در دو دهه اخیر ترکیه با قدرت، پیگیر افزایش نفوذ در منطقه  
غرب آسیا بوده است؛ سیاستی که می توان مهم ترین اهداف و دلایل آن را 
»عامل انرژی«، »لزوم ایجاد تحرک اقتصادی در ترکیه« و »تبدیل شدن به 
بازیگر کنشمند غرب آسیا« عنوان کرد. در این راستا از یک منظر، تأمین تقاضای 
داخلی برای انرژی و انتقال انرژی به اروپا سبب شده است ترکیه پیگیر افزایش 
وابستگی متقابل با کشورهای نفت خیز حوزه خلیج فارس باشد. برای تحقق 
لبته تأمین اهداف و منافع دیگر، این کشور به طور رسمي از سال  این مهم و ا
۲۰۰8 با امضاي پيمان راهبردي سياسي، اقتصادي و امنيتي با شوراي همكاري 
خليج فارس وارد اين حوزه شد و پیمانی با کشورهای خلیج فارس منعقد نمود 
که در نوع خود، اولين پيمان راهبردی بين شوراي همكاري خليج فارس و 

دولت هاي ديگر محسوب می شد.
هر چند بعد از انعقاد این پیمان، ترکیه  به دلیل ارتباطات نزدیک با ایران و 
کنش گری فعال ایالات متحده در منطقه  خلیج فارس، بلافاصله برای ایفای 
چراغ  صورت  به  کوشید  اما  نکرد،  اقدام  منطقه   در  سیاسی  و  نظامی  نقش 
خاموش روابط و نفوذ خود در کشورهای منطقه را توسعه دهد. در سال ۲۰۱۴ 
ترکیه و قطر قرارداد امنیتی- استراتژیکی را منعقد کردند که به موجب آن ترکیه 
دارای پایگاه نظامی در قطر شد. حدود ۳۰۰۰ نیروی زمینی، یگان هوایی و نیروی 
دریایی و آموزش دهنده نیز در این پایگاه مستقر شدند. در سال ۲۰۱۷ پس از 
تحریم قطر توسط عربستان و هم پیمانانش، علاوه بر کمک های اقتصادی 
ترکیه، این کشور در قطر و پایگاهش نیروی نظامی جدید پیاده کرد تا نشانگر 
حمایت نظامی آنکارا از دوحه  باشد و در سال ۲۰۱8 قطر حدود ۱۵ میلیارد دلار 

لی کرد.  به ترکیه کمک ما
ازجمله  مختلف  مسائل  درباره  عمان  و  ترکیه  مذاکرات  نیز،   ۲۰۲۰ ل  سا  در 
همکاری های نظامی و احتمال تأسیس یک پایگاه دریایی از سوی ترکیه در 
عمان آغاز گردید؛ مذاکراتی که به معنای تلاش ترکیه برای افزایش نفوذ در 
دریای عمان، خلیج فارس و حتی یمن تعبیر می شود. حضور ترکیه در این 
منطقه به دلیل   روابط با سابقه دو جانبه عمان و ترکیه در سال های اخیر رو 
به افزایش بوده است و می توان دلایل مختلفی را برای آن برشمرد. موقعیت 
استراتژیک عمان و منابع طبیعی، اصلی ترین جذابیت عمان برای ترکیه به 
شمار می آید. از سوی دیگر، امکانات نظامی و صنعتی ترکیه، موقعیت مناسب 
برای انتقال انرژی به اروپا و اقتصاد رو به رشد، باعث تمایل کشورهای حوزه 
خلیج فارس از جمله عمان برای توسعه همکاری ها میان دو طرف بوده است.

بر این اساس نکته کلیدی در رابطه با سیاست خارجی ترکیه در خلیج فارس 
این است که رویکرد نظامی- امنیتی این کشور، تداخلی با رویکرد اقتصادی 
و توسعه محور این کشور ندارد و دلیل آن توجه ویژه مقامات ترکیه به کاهش 
تنش در هنگام افزایش شدید آن است؛ ترکیه همواره در روابط خود رویکرد 
اقتصادمحور را اولویت قرار داده و هیچ گاه اقتصاد خود را فدای مسایل امنیتی- 
سیاسی نکرده است. شاهد این مدعا نیز سیاست ترکیه در قبال  امارات متحده 
عربی و عربستان سعودی است که این کشور اختلافات سیاسی- ایدئولوژیک 
مهمی با آنها به خصوص در حوزه هایی همچون مصر، لیبی و سوریه دارد. 
در این راستا، ترکیه پس از دوره ای از تنش و مشاجرات لفظی ، از سال ۲۰۲۰ با 
چرخش در سیاست خارجی خود، یک سری اقدامات دیپلماتیک را برای ترمیم 
روابط خود با کشورهای خلیج فارس، به ویژه عربستان و امارات آغاز کرد. از آن 
زمان، این کشور قراردادهایی به ارزش میلیاردها دلار را با کشورهای این منطقه، 

ازجمله عربستان سعودی و امارات متحده امضا کرده است.
فارس)از  خلیج  منطقه  در  متحده  ایالات  نظامی  حضور  کاهش  ل  دنبا به   
سال ۲۰۲۱(، این کشور نقش گسترده تری در معادلات منطقه ای برای خود 
تعریف نموده و با اهدافی بلندمدت، همکاری های گسترده ای را با بازیگران 
اثرگذار حوزه خلیج فارس پایه ریزی کرده است. در جدیدترین اقدام، ترکیه 
۱۴۰۳( توافق نامه ای را برای آغاز مذاکرات جهت  ۲۰۲۴ )فروردین  در مارس 
نهایی کردن برنامه تجارت آزاد )اف تی ای( با اعضای شورای همکاری خلیج 
فارس، امضا کرده است. »این توافق، تجارت کالا و خدمات بین این کشورها 
را آزاد، سرمایه گذاری و تجارت را تسهیل می کند و روابط تجاری آنها را افزایش 
می دهد. در واقع، پیمان تجارت آزاد اخیر بین این کشورها، منجر به ایجاد 
یکی از کلیدی ترین مناطق تجارت آزاد در جهان، میان ترکیه و اعضای شورای 
همکاری خلیج فارس می شود و ارزش اقتصادی آن طبق اعلام مقامات ترک، 

۲.۴ تریلیون دلار خواهد بود. 
ل  در این راستا نه تنها ترکیه از قِبلَ این توافقنامه ها و توسعه روابط به دنبا
حل مشکلات اقتصادی خود است، بلکه کشورهای عربی خلیج فارس نیز 
به دنبال جذب کمک های ترکیه برای توسعه صنایع محلی و انتقال فناوری 
در تلاش وسیع خود برای متنوع سازی اقتصاد و کاهش وابستگی به نفت 
هستند و این مسأله از ابعاد مختلف امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران را 

تحت تأثیر قرار می دهد. 
در درجه نخست با توجه به رویکرد تاریخی ترکیه و کشورهای عرب حوزه خلیج 
فارس به نظر می رسد این کشورها با توسعه روابط فی مابین، مايل به ايجاد 
توازني راهبردي در مقابل جمهوری اسلامی ايران هستند. هر چند در سال های 
اخیر این کشورها چراغ سبزهایی برای توسعه روابط و تنش زدایی با ایران نشان 
داده اند، اما به طور همزمان، علاقه مندند فرصتها و گزینه های متعددی برای 
روابط خارجی خود در منطقه ایجاد کنند و این زنگ خطری برای نقش آفرینی 

فعالانه ایران در معادلات اقتصادی، سیاسی و امنیتی منطقه خواهد بود.
به  ایران  ای  منطقه  رقبای  اخیر،  لهای  سا در  که  است  این  دیگر  مهم  نکته 
 ویژه ترکیه و کشورهای حوزه خلیج فارس، بیش از هر زمان دیگری تلاش

 کرده اند تا تعادل و توازنی دقیق و کارامد بین سیاستهای امنیتی و اقتصادی 
خود ایجاد کنند و اهداف سیاسی- امنیتی خود را به گونه ای پیش ببرند که 
آسیب و تهدیدی برای اقتصاد، رشد فناورانه و صنعت توریسم آنها نباشد. به نظر 
می رسد این رویه ای است که همه کشورهای در حال توسعه و مشتاق پیشرفت 
ل خیزش و حرکت به سمت آن هستند و جمهوری  و تحول در جهان در حا
اسلامی ایران نیز چنانکه مسیری غیر از این در پیش بگیرد، به تدریج به یک 

بازیگر بازنده و توسعه نیافته تبدیل خواهد شد.

* دکتر محمد مهدی مظاهری

استاد دانشگاه

   مسعود پزشکیان، نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در 
مجمع کارآفرینان و فعالان اقتصادی بخش خصوصی اظهار داشت: توسعه 
باید با در نظر گرفتن محیط زیست اتفاق بیفتد. با هر طرحی که منجر به 

لفت خواهم کرد. تخریب محیط زیست شود مخا
وی تصریح کرد: تهران که این طور   پیش می رو د، دراینده امکان زندگی در 
آن وجود نخواهد داشت. قطعاً در آینده آب تهران را هم نمی توانیم تأمین 
کنیم. نباید توسعه را در جایی انجام بدهیم که محیط زیست ما را نابود 
می کند. مثلاً ذوب آهن را در اصفهان استقرارداده ایم و اکنون می گوییم که 
با کمبود آب مواجه هستیم. به دبی  به عنوان یک منطقه خشک و بی آب و 

علف راببینید که   با آن چه کرده اند.
تصمیم  درست شود، با  مملکت  است  اگر قرار  داشت:  اذعان  پزشکیان   
شما ]کارشناسان[ درست می شود و با دستور من نیست. باید بپذیریم که 
اگر تصمیمی گرفتیم فردا باید پاسخگوی آن باشیم. اگر قرار است تصمیم 
]اقتصادی[ بگیریم،می توانیم تصمیمات سخت بگیریم ولی نباید کاری کنیم 

که عده ای زیردست و پا ساقط شوند و نتوانند زندگی کنند .
که  ناراحتم  این  از  من  کرد:  تاکید  جمهوری  ریاست  انتخابات  نامزد  این 
می گویند برنامه داریم. اصلاً برنامه نوشتن از لحاظ علمی روشی دارد. شما 
کی وقت کردید که این برنامه ها را نوشتید؟ اگرمحیط زیست وآینده را 
نبینیم در این صورت اگر کاری انجام دهیم که سود موقتی داشته باشد،   

آینده را نابود می کند.
این نامزد انتخابات ریاست در پایان بیان کرد: ما لاجرم برای توسعه نیاز 
لمللی داریم؛ نیاز به حل مشکلFATF داریم، نیاز به  به ارتباطات بین ا
تنش زدایی داریم. آسایش دو گیتی تفسیر این دو حرف است  با دوستان 

مروت با دشمنان مدارا .
 اهمیت برجام

محمدجواد ظریف، وزیر سابق امور خارجه و از حامیان پزشکیان در شبکه 
اجتماعی »کلاب هاوس« ایران  با اشاره به خروج ترامپ از برجام در پاسخ 
اظهار  می افتد،  اتفاقی  چه  بازگردد  ترامپ  اگر  می پرسند  که  کسانی  به 
داشت: نمی توان با قطعیت گفت، اما ایران ابزارهای خوبی دارد که باید 

از آنها استفاده کند.
است و متعفن،  لاشه  این حرف هایی که می زنند که برجام  افزود:  وی 
شوخی است. همه تلاش کردند به برجام برگردند ولی شجاعت لازم وجود 
نداشت. برخی از افراد از ابتدا علیه برجام بودند و حتی آمادگی نداشتند 
اسم آن را بیاورند. آخرین بار آن را توافق ۲۰۱۵نامیدند، انگار که برجام اسم 

لعین و کثیفی است.
وی افزود: توقعی نمی رفت که این افراد فداکاری کنند و به توافق برسند. 

همیشه می خواستند همه جوانب را در حاشیه عمل قرار دهند.
وی با بیان اینکه در بعد داخلی  نمی توانیم بر اساس آرزو عمل کنیم، یادآور 
شد:  دوستان ما آرزوهایی داشتند که اگر به قدرت برسند، می توانند آسمان 
را به زمین و زمین را به آسمان برسانند و به یک برجام بهتر برسند؛ اما این 
آرزوها اثر ندارد. سه سال قانون را بردند مجلس و ما هم که در دولت بودیم، 
قانون را نقض نکردیم. ولی این قانون قابل اجرای کامل نیست و من تعهد 
می دهم که هیچ وقت این قانون نتواند اجرا بشود مگر این که نخواهیم 

به توافق برگردیم.
عقلانیت، ابزار مقابله با آمریکا

این دیپلمات پیشین کشورمان   گفت:   تحریم ها کمر اقتصادی مردم را 
می شکند اما باعث تغییر سیاست نمی شود. باید با عقلانیت در برابر خلق 
و خوی زیاده خواهی و زیاده طلبی آمریکایی ها عمل کنیم. این عقلانیت به 

معنی وادادگی نیست ؛به معنی ستیزه جویی هم نیست.
که  اگر  لی که اکنون برای بسیاری ها مطرح است، این   وی گفت:  سئوا
لد ترامپ به قدرت برسد و در اروپا هم راستگرایان  قرار است در آمریکا دونا
به قدرت برسند، آیا نیاز است که در ایران هم یک دولت اقتدارگرا روی 

کار بیاید؟
می کند،  تهدید  را  ایران  که  خطری  افزود:   کشورمان  سابق  خارجه  وزیر 
کمتر نظامی است و بیشتر امنیتی سازی است. اشتباهی که   طی سال های 
ل کرده ایم خطری که ایران را تهدید  طولانی  کرده ایم، این بوده که خیا

تهدید  تهدید،  این  که  کنیم  تصور  این طور  اگر  است.  امنیتی  می کند،   
امنیتی یا نظامی علیه ایران است، آن وقت باید بپذیریم که نیاز داریم با 
این تهدید مقابله کنیم و یک ژنرال نظامی در صدر امور باشد که دشمنان 

بترسند و حمله نکنند.
وی ادامه داد: اما واقعیت این است که دشمنان بازی امنیتی نمی کنند، 
بلکه امنیتی سازی می کنند. یعنی می خواهند از ایران تهدید بسازند. به نظر 
من، چه بایدن باشد، چه ترامپ باشد، چه در اروپا هراتفاقی بیفتد، ایران 
یک موضوع کنش نیست بلکه خود یک کنشگر است.اگر این خودباوری را 
پیدا کنیم که   خودمان یک کنشگرهستیم ومی توانیم زمین بازی را انتخاب 

لزاما درزمین بازی دیگران بازی نمی کنیم. کنیم،دیگرا
ظریف با بیان اینکه بیش ازهمه اسرائیل دوست دارد ما در بازی امنیتی   
باشیم، گفت: در صورتی که او دارد از ما چهره سازی می کند، روایت سازی 
می کند، تصویرسازی می کند یا به قول خارجی ها دارد ما را »فریم« می کند، 
این فریم تهدید از ایران یک واقعیت است. متاسفانه    بعضی از دوستان 
وقتی  می کنند.   استفاده  غریبی  و  عجیب  کلمات  از  خود    درگفتمان 
می گوییم ایران هسته ای، یعنی کشوری که بمب دارد؛این نوع صحبت ها 

به نفع ما نیست.
این دیپلمات پیشین کشورمان با اشاره به وضع  کشور در دوره اصلاحات 
ن  عنوا به  تمی  خا حضور  که  بگویم  ت  ــرأ ج به  نم  می توا  : شــد آور  د یــا
رئیس جمهوری ایران در سال ۲۰۰۲عاملی مهم در جلوگیری از حمله آمریکا 
به ایران بود. اگر ایران در فضای امنیتی سازی بود، این حمله ممکن بود. 
این نوع سیاست ها و حضور شخصیت هایی مانند دکتر پزشکیان می تواند 
به ایران کمک کند. وزیر خارجه پیشین کشورمان گفت: فکر نکنیم همه 
و  عراق  به  حمله  در  هم  است. آمریکا  درست  قدرت  صاحبان  محاسبات 
افغانستان بعد از ۲۰سال محاسباتش غلط بود ؛به جز اوکراین که تا کنون 
موفق بوده و روسیه را گرفتار دام امنیتی کرده است. دیدیم که امریکا بعد 
از ۲۰ سال واین همه هزینه   به    مذاکره پرداخت و در واقع عقب نشینی اش 
آقایان  یا  ما  محاسبات  می گویم  من  که  این  لذا  کرد   گدایی  لبان  طا از  را 
غلط بود، دلیل نمی شود که این توهینی به کسی باشد. این اشتباهات 

محاسباتی زیاد است.
وزیر سابق امور خارجه با تاکید بر اینکه تحریم انتخابات باعث نمی شود 
منجی به ایران بیاید، خاطرنشان کرد: عربستان هم دید که بعد از آرامکو 

آمریکا به دادش نرسید؛ این خاصیت جهان پساقطبی است.
ظریف با اشاره به تنش در سخنرانی اش در کاشان یادآور شد:  به کسانی 
امشب  گفتم  می دادند  شعار  و  زدند  هم  به  کاشان  در  مرا  سخنرانی  که 
 کدامیک از شما گرسنه می روید خانه؟ کدامیک از شما با شرمندگی به خانه 
گرسنگی  با  را  شما  شعارهای  این  دارند  که  هستند  مردمی  اما  روید؟  می 
کشیدن و نداشتن توان خرید گوشت هفتصد تومانی تحمل می کنند. اینها 
لص سازان می شود تا  واقعیات است. تحریم انتخابات باعث حاکم شدن خا

عده دیگری را خانه نشین کنند .
وزیر پیشین امور خارجه با اشاره به نگاه های صفر و صدی گروه های اقلیت 
که فعلاً قدرت در اختیارشان است، اظهار داشت: این گروه ها به رأی مردم 
لمللی نظام اهمیتی نمی دهند و از همین رو، پیامی  و مشروعیت بین ا

دریافت نخواهند کرد .
ظریف یادآور شد: از سال ۹۶که روحانی برای بار دوم انتخاب شد،   ترامپ 
داشتیم و کرونا  راداشتیم و همه اینها باعث شد که اصلاً خرید و فروش 
نفت صورت نگیرد. آقایان می گویند شما منتظر برجام بودید؟ نه، در سال 
۹۹کسی نفت نمی خرید، قیمت نفت به منفی رسید چون نفت ها مانده 
لفت با برجام چند دلیل  بود .  وی افزود: من همیشه فکر می کردم که مخا
دارد. یکی از آنها منافع اقتصادی است. گروهی منافع اقتصادی دارند در 
این که کشور تحریم باشد. اگر به وضع  زندگی اقشار مختلف در جامعه 
۹۰درصد مردم از تحریم ضرر کرده اند و  نگاه کنیم، می بینیم که شاید 
درصدی هم بسیار بسیار سود برده اند. برخی از این افراد به حدی سود 
برده اند که می توان ثروتشان را با پولداران بزرگ آمریکا مقایسه کرد و این 

خیلی عجیب است.
ظریف گفت: یک گروهی منافع جناحی دارند، یعنی دوست نداشتند 

این کار توسط ما انجام شود.
لفان برجام گفت: گروه سوم در نگرش  وی با اشاره به سومین گروه مخا

لفت بود. عقیدتی و دیدگاهشان عامل این مخا
  پورمحمدی:اجازه نمی دهم به سفارتخانه هاحمله شود

مزد  نا یگر  د  ، ی پورمحمد مصطفی  لمسلمین  ا و  م  سلا لا ا حجت   
انتخابات در نشست خبری که در خبرگزاری تسنیم برگزار شد، با اشاره 
به لایحه عفاف و حجاب گفت: این لایحه هنوز نهایی نشده است  
و طراحان این لایحه اختلاف نظر دارند.  کارشناسان به پیامدهای 

اجرایی آن باید توجه کنند تا در نهایت تصویب شود.
در  ای  دوستانه  و  صمیمانه  سبک  رئیسی  شهید  داد:  ادامه  ی  و
مدیریت اجرایی کشور از خود به جا گذاشت که بنده نیز همان سبک 

را ادامه خواهم داد.
پورمحمدی خاطرنشان کرد: حق ملت ایران در موضوعات منطقه ای 
لبته در  لمللی به ویژه برجام را با قدرت و قوت خواهیم گرفت و ا و بین ا

تعامل با سایر کشورها.
پورمحمدی در واکنش به این پرسش که آیا به نفع پزشکیان کناره گیری 
بنده  گفتمان  که  لی  حا در  متعجبم  شما  ل  سئوا از  گفت:  کرد،  خواهید 
گفتمان انقلاب اسلامی بدون حاشیه هایی که به آن اضافه شده، است. 
بازگشت مشخص به مواضع نظام، انقلاب و رهبری باید رقم بخورد. بنده 

این مواضع را دنبال خواهم کرد .
پورمحمدی خاطرنشان کرد: سهم دولت در سیاستگذاری و تصمیم گیری به 
شرطی که دولتمردان برنامه جدی و روشن داشته باشد، بالاست. فیلترینگ 
له  مطلوب هیچکس نیست، بنده باید آن را تعدیل یا از بین ببرم. این مسا
له امنیتی شده  موجب رفتن پول زیادی از جیب مردم شده و موجب مسا
است و سرعت اینترنت را به شدت کاهش داده، برای همه این موارد باید 

برنامه ریزی کرد تا اصلاح شود .
در  را  پارلمانتاریسمی«  کار»  که  دوستانی  داد:  ادامه  پورمحمدی 
مجلس یاد گرفتند بهتر است در مجلس بمانندو مشکلات کشور را 

از همانجا حل کنند.
وی ادامه داد: اسرائیل را رژیم غاصبی می دانم .همچنین رژیم آمریکا 
لبته موضع بنده با آمریکا این نیست که  را دولت مستکبری می دانم. ا
همیشه به صورت تخاصم با او رفتار کنیم. با تغییر رفتار این کشور قاعدتاً 
به مذاکره و رابطه با این کشور فکر می کنم. معیارم در تعامل با آمریکا 

احترام متقابل و رعایت حقوق ملت ایران است .
وی ادامه داد: اولویت سیاست خارجی، کشورهای جهان اسلام و 
کشورهای پیرامونی و همسایگانمان هستند. اگر سیاست هایمان را 
در منطقه همگراتر کنیم در سیاست و اقتصاد جهانی موثرتر خواهیم 
شد و بنده این خط را ادامه خواهم داد. اجازه نخواهم داد کسی به 
سفارت و جاهای دیگر حمله کند. فریب تفرقه افکنی های دشمنان 

و رقبا را هم نخواهیم خورد.
وی گفت: بنده مشکلFATF را حل خواهم کرد تا مشکلات آن با 
کشورهای روسیه و چین و سایر کشورها حل شود. باید جسارت تصمیم 
لعمل های FATFرا عمل کردیم، اما در باشگاه ان  گیری داشت. دستورا

له را حتماً حل خواهم کرد. حضور نداریم. بنده این مسا
نامزد چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری گفت: آمریکایی ها 
در زمان تحریم گفتند سخت ترین و فلج کننده ترین تحریم تاریخ   را 
علیه ایران به اجرا درآوردیم. آنان با این کار دنبال فروپاشی نظام ایران 
بودند. آیا اقتصاد ایران فروپاشید و زندگی ایرانیان مختل شد؟ حتما نه 
چون اقتصاد ایران قوی است و صنعتگران و دولتمردان ایران اجازه 
له  و  لبته گرانی و تورم از عوارض این مسا ندادند این اتفاق بیفتد. ا

گرفتاری مردم است.
له ارز را حل می کنم؛ چرا که مشکلات بزرگی برای  وی ادامه داد: مسا
لتی  وجود دارد. ارز بایدتک نرخی   و در بازار  اقتصاد و در حوزه بی عدا

تعیین شود.سیاست پرداخت   ارز ترجیحی را نیز ادامه خواهم داد.

حفظ محیط زیست، تنش زدایی، شایسته سالاری بازگشت اعتماد و تقویت اقتصاد
6 کاندیدای ریاست جمهوری نظر دادند

 انتقاد نمایندگان از کیفیت اینترنت 
و آنتن دهی موبایل

نمایندگان مجلس   در نشست دیروز پارلمان  بر بهبود 
سرعت و کیفیت اینترنت در نقاط مختلف کشوروآنتن 

دهی تلفن همراه ، تاکیدکردند.
اتاق  از  گفت:  خمین  مردم  نماینده  بیات،  محمد 
شیشه ای بیرون بیایید و وضع  اینترنت را در برخی 
زیر توسعه  ی  ــرا ب  . کنید ه  نگا ها  روستا و  ها  ــوزه   ح
اندیشیده  خاصی  بایدتدابیر  اینترنت  های  ساخت   
شود. کامران پولادی، نماینده نوشهر هم خواستار بهبود آنتن دهی  دربرخی 

نقاط کشور شد.
مصطفی معینی، نماینده  کاشان گفت: به لحاظ سخت افزاری در وزارت 
وزارت  خدمات  از  برداری  بهره  به  نسبت  مردم  هستیم.   عقب  ارتباطات 

ارتباطات حس خوبی ندارند. 
و  پست  شرکت  رگران  :کا اشت د ر  ظها ا ری  سا ینده   نما  ، می رنا کا یی  بابا
مخابرات خواهان امنیت شغلی هستند و باید دستمزدهای آنان بموقع 

پرداخت شود.
تلفن  آنتن دهی  وضع   گفت:  هریس  و  اهر  نماینده  للهی  عبدا بیت الله 
همراه در جاده ها مناسب نیست .در این شرایط وضع برقراری ارتباط در 

تلفن ثابت خوب نیست و مردم با مشکل مواجهند.
زهرا سعیدی نماینده مبارکه با بیان این که مردم از وضع آنتن دهی تلفن 
هم  بت  ثا تلفن  مل  شا ضع  و ین  ا  : شت ا د ر  ظها ا  ، نیستند ضی  را ه  همرا
می شود.سئوال این است که چه زمانی قرار است زیرساخت ها را آماده کنیم؟
ارتباطی  سرویس های  تعرفه  از  انتقاد  با  بیرجند  نماینده  هاشمی  حسن 
استفاده  بلا خط آن  یک  که  شد  اجرا  کشور  در  نوری  فیبر  خط  دو  گفت: 
مانده است .از طرف دیگر نگاه اقتصادی اپراتورها مشکلات جدی را برای 

مردم ایجاد کرده است.
برای  ارتباطات  وزارت  برنامه  پرسید:  بابلسر  نماینده  باقرزاده  علی اصغر 
فیلترشکن ها چیست و چگونه می خواهد این خسارت را جبران کند چون 

هزینه فیلترشکن سبب شده است  که هم مشکلات جدی برای مردم ایجاد 
شود و هم هزینه استفاده از اینترنت زیاد شود.

دو نماینده مجلس هم  در تذکرات جداگانه ای بر لزوم رفع اختلافات و 
مسائل بین وزارت ارتباطات و شرکت مخابرات تاکید کردند.

حاجی بابایی نائب رئیس مجلس هم  گفت: دولت زیرساخت  های لازم 
لکترونیک و دولت هوشمند را ایجاد کند. برای خدمات ا

وی ادامه داد: رسیدگی به برنامه هفتم در مجمع تشخیص مصلحت به 
اتمام رسیده و به زودی به دولت ابلاغ می شود. سازمان برنامه و بودجه 
بازنشستگان  حقوق  سازی  همسان  برای  لحساب  ا علی  عنوان  به  مبلغی 

پرداخت می کند.
 وزیر ارتباطات

وزیر امورارتباطات و فناوری اطلاعات هم در جلسه علنی مجلس ودر جریان 
بررسی میزان تحقق دولت هوشمند و شبکه ملی اطلاعات گفت: بیش از 
لکترونیکی از طریق پنجره ملی خدمات  ۷۰درصد خدمات دولت به شکل ا

دولت هوشمند به مردم ارائه می شود.
به گزارش خانه ملت ، عیسی زارع پور تأکید کرد: اکنون  ۹۹درصد دستگاه ها 
به این پنجره متصل شده اند و تنها یک دستگاه یعنی وزارت امور خارجه آن 
هم به دلیل ایرانیان خارج از کشور که مسائل مربوط به خود را دارند به این 

شبکه متصل نشده است.
وی افزود: به واسطه  ۵۰۰خدمت به شکل هوشمند ،دیگر نیاز به مراجعه 

حضوری مردم و ارسال مدرک وجود ندارد .
زارع پور ادامه داد: دستگاه های قضائی و پلیس تمامی خدمات خود را به 
این پنجره متصل کرده اند و تاکنون ۴8میلیون نفر از مردم در این پنجره 

احراز هویت شده اند و از خدمات این پنجره واحد استفاده می کنند.
این عضو   دولت با بیان اینکه ۷۰درصد از افراد بالای ۱8سال حداقل یک بار 
به پنجره خدمات دولت هوشمند مراجعه کرده اند، اضافه کرد:   این پنجره 

حداقل روزانه ۳میلیون نفر استفاده کننده دارد .

زارع پور بااشاره به لینک شدن دستگاه های دولتی به هم تأکید کرد: برای 
اینکه خدمات به صورت هوشمند به مردم ارائه شود لازمه اش  این است که 
دستگاه ها با هم ارتباط داشته باشندو در این مدت و به پشتوانه قانونی که 
مجلس به تصویب رساند عدم ارائه اطلاعات از سوی یک دستگاه به دستگاه 
دیگر جرم انگاری شد وتعداد تراکنش های مرکز ملی تبادل اطلاعات به 

8میلیارد تراکنش در سال گذشته رسید که رشد صعودی دارد.
وزیر امور ارتباطات ادامه داد: به موجب قانون برنامه هفتم مقرر بود تا پایان 
لی ۲۰واحد درصد خدمات دستگاه ها هوشمند شود و بدون  برنامه هفتم سا
مراجعه حضوری و برخط و بدون مداخله انسانی باشد. با ریل گذاری که 
صورت گرفته در پایان امسال به حداقل ۳۰درصد دست پیدا کرده و زودتر 
از اتمام برنامه هفتم تمام خدمات دولت هوشمند خواهد شد.سعی داریم 
لکترونیکی بیفزاییم که می تواند موجب  روز به روز به کیفیت این خدمات ا

حذف امضا های طلایی و از بین رفتن زمینه های فساد شود.
وی با اشاره به مبحث شبکه ملی اطلاعات در کشور اظهارداشت: این شبکه 
در یک دهه منتهی به دولت سیزدهم و بر اساس ارزیابی مرکز ملی فضای 
مجازی،۲۰درصد پیشرفت داشته و اکنون  به بیش از ۶۰درصد رسیده است.

زارع پور با اشاره به حمایت از سکو های داخلی اضافه  کرد: به دلیل حمایت 
۱۰برابر  ۵تا  بین  داخلی  سکو های  ل  فعا کاربران  تعداد  ارتباطات   وزارت 
به   یتا ا ن  م رسا پیا ن  ربرا کا ن  کنو ا ل  مثا ن  عنوا به   . ست ا فته  یا یش  فزا  ا
۳۰میلیون و ۵۰۰هزار نفر رسیده است، همچنین ترافیک و میزان مصرف 

مردم در پیام رسان های داخلی بیش از ۱۰برابر شده است.
زارع پور گفت: می توانیم حداقل یکصد میلیون کاربر را در پیام رسان های 
داخلی میزبانی کنیم و امروز بیش از ۴۰میلیون نفر از پیام رسان های داخلی 

استفاده می کنند.
دو سوم کشور زیر پوشش فیبر نوری 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: براساس برنامه ریزی صورت گرفته تا 
پایان امسال دو سوم کشور زیر پوشش شبکه فیبر نوری قرار خواهند گرفت.
زارع پوراضافه کرد: پروژه فیبر نوری در کشورهای اروپایی با وسعت ما بیش 
از۱۰سال طول کشیده است وما تازه دو سال است که آن را شروع کرده ایم. 

امروز۴۰درصد کشورزیرپوشش فیبر نوری قرار گرفته اند.
لیست  انتهای  کشورهای  جزو  ثابت   ارتباطات  درحــوزه  داد:  ادامه  ی  و
هستیم؛چرا که دریک دهه گذشته تمامی تمرکزبرروی توسعه ارتباطات 
موبایلی بود.درسه سال گذشته توسعه شبکه مادرارتباطی کشوربه اندازه 
است  ۵۶رسیده  ۲8به ز کشورا تی  ی  شبکه آ .ظرفیت  است ده  بو ل  ۳۰سا

وظرفیت مرکز تبادل اطلاعات کشورپنج برابر شده است .
زارع پور تاکید کرد: علاوه بر شرکت مخابرات به ۹شرکت دیگر برای اجرای 
رقابت  شودو  شکسته  کشور  در  را  انحصار  تا  دادیم  مجوز  نوری  فیبر  پروژه 

ایجاد کنیم.
وی اضافه کرد: اکنون ۹۶درصد روستاها به اینترنت دسترسی دارند و حدود 
۱۹۰۰سایت نسل پنجم هم راه اندازی    . ۱۲۰۰روستا فاقد این امکان هستند   

کردیم و تا پایان   سال هم ۶۰۰۰سایت نسل پنجم راه اندازی خواهد شد .
 وی بابیان این که طبق آمار     در شش ماه گذشته سرعت اینترنت ثابت در 
ایران ۲۰ درصد افزایش یافته است درباره فیلترشکن ها هم گفت:مقابله با 
فیلترشکن ها با یک خط قانون حل می شود.ما حتی یک قانون یک خطی 
برای مقابله با فیلترشکن در کشور نداریم. اگر نمایندگان یک خط قانون در 

له حل خواهد شد.  این باره تصویب کنند، مسا

خبر

سیاسی
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روزنۀ امید

 در میان سخنان و پیشنهادهای نامزدهای 
ریاست جمهوری، برخی وعده ها، نیاز به 
هم  زیرا   ، رد ا ند سنجی  صحت  و  بی  یا رز ا
کشور  یت  یر مد و  ست  سیا ن  لا فعا و  عقلا 
مردم  هم  و  چیست  منظور  که  دانند  می 
مت  علا بزرگ  سنگ  که  نند  ا د می  خوب 
حاصلی  خرمن،  سرِ  وعدۀ  و  است  نزدن 
و  برنامه  هر  برای  دیگر،  عبارت  به  ندارد. 
پروژه ای در سطح ملی و استانی و شهری 
لی و انسانی  و روستایی، باید ابتدا منابع ما
و ظرفیت و توابع و نتایج آن را دقیقاً بررسی 
کرد، و سپس کلنگی بر زمین کوبید و پروژه 
ن  د بو برفرض  وگرنه   ! کرد ح  فتتا ا را  ی  ا
و  مد  آ ر کا ی  نیرو به  را  ر  کا قتی  و  ، جه د بو
ولی  ندارد  سود  ندهیم،  ملی  و  متخصص 
از  می آورد؛  بار  به  یان  ز بخواهد  دلتان  تا 
سد عظیمی که با پول مسکینان و بودجه 
نمک   ، د شو می  خته  سا لت  و د د  و محد
زمینهای  و  د  شو می  سرازیر  شرب  در آب 
به  ن  خوزستا و  س  عبا شت  د صلخیز  حا

کویر و شوره زار بدل خواهد شد.  
اینک تنها پرسشی برجا می ماند این است 
که چرا برخی از کاندیداهای گرامی، سطح 
لم  عا یت  مدیر از  و  اند  پایین آورده  را  کار 
ن  با شتا رشد  ی  ها مه  برنا تحقق  و  م  آد و 
لیه  و ا ق  رزا ا ۀ  ــد وع  ، منطقه و  کشور   در 
ر  گا روز طنز  ین  ا ستی  را به  و  هند  د می 
است که ملت بزرگ و گرامی ایران را بدین 
ین  ا قعا  وا گر  ا  . هیم د ر  قرا طب  مخا مور  ا
وعده ها اثر دارد و آبی برای انتخابات گرم 
و  زمند  نیا م  مرد کثر  ا پس   ، کرد هد  خوا
محتاج صدقاتند و اگر نه، منظورتان از این 
منزلت  که  نید  ا د نمی  ؟  چیست ه ها  وعد
مردم ورای این چیزهاست که اگر نیازمند 
هم باشند باز هم عزت و شوکتی دارند که 
هم  شما  برای  اما  نیست،  دشوار  درک آن 
به  پاشیدن  پول  از  خلاصه  نیست.  میسر 
سفر  توزیع  و  له  گوسا گوشت  تا  رانه  یا م  نا
عرضه  و  مسکن  خت  سا و  زمین  ن  د ا د و 
 ، . . . طلا حتی  و  بنزین  تخصیص  و  بورس 
حراج منابع کرده اند و به خرج مملکت، 
بخشش بلکه تبذیر می کنند! یادم افتاد 
هم  ی  سمرقند سوزنی  ن  یرا ا می  نا عر  شا
بــرو  رو طلا  و  له  گوسا گوشت  یب  مصا با 

بوده است:
سامری زر ستد از عام و جواهر که به سِحر 

له و کوشید به گمراهی عام کرد گوسا
اما واعظ قزوینی خوب پاسخ داده که:

در پیش زرپرست که فکرش همه زر است
باشد شمارِ زر همه روز شمار هیچ

از این نکته بگذریم که چندان مهم نیست 
به  علاقمندان  برخی  از  تر  خبره  مردم  و 
 . هستند مختلف  ی  ها صحنه  ر  د حضور 
ز  ا ری  بسیا در  آزردگــی  و  هی  گا آ سطح 
ه  شد یی  نها گما و  ید  ترد زم  مــلا  ، م ــرد م
است. شگفت آن که تبلیغاتچی های خارج 
نشین و رسانه هایی که مواجب می ستانند 
تا ایران را از هر صلاح و مصلحت و اصلاحی 
دور نگاه دارند، تمام توش و توان خود را به 
کار گرفته و هرچه نیرو داشته اند به میدان 
سرنوشت  بر  مردم  نگذارند  اند، که  آورده 
خویش به آرامش و تأنی تأمل و تدبیر کنند. 
می دانم که بسیارانی از مرددین داخلی، 
به  ما  ا  ، رند ا د م  مرد غۀ  غد د و  میهن  غمِ 
راستی، بی آن که قصد قیاس داشته باشم، 
سم  لقا ا بو ا میرزا  یا  آ  : پرسم می  نه  قا د صا
صلاح  به  باشد،  مملکت  مدیر  مقام  قائم 
میرزا  اگر  آقاسی؟ آیا  میرزا  یا  است  نزدیک 
تقی خان امیرکبیر بر صدر و صدارت باشد 
میرزا  جانشینش  یا  است  بهتر  ایران  برای 

آقاخان نوری؟
اگر در دوران قائم مقام و امیرکبیر، امکان 
انتخاب مردم نبود، حالا به سعی جمهور 
هم  ز  بــا امــا  ــت.  اس شــده  ممکن  تاحدی 
ند  ا تو نمی  ملتی  هیچ  که  نیم  ا بد ید  با
زحمت،  و  ر  کا و  ر  دشوا انتخابهای  بدون 
را  توسعه  سخت  راه  بردباری،  سرانجام  و 
 ، معه جا و  ن  نو قا  ، د قتصا ا و  ست  سیا در 
فرهنگ و اخلاقیات، طی کند. مشکلات را 
همه می دانیم و بر محدودیتها واقفیم، اما 
می گوییم هیچگاه روزنه های امید و تحول 

بسته نیست و نخواهد بود.

*سیدمسعود رضوی 

روزنامه نگار

رئیس سازمان انرژی اتمی:

  یک میلیون بیماراز محصولات رادیو 
داروی داخلی  بهره می برند

رئیس سازمان انرژی اتمی در نشست خبری مشترک با معاون علمی فناوری 
رئیس جمهوری   گفت: امروز بالای ۶۵محصول رادیو دارو داریم که یک میلیون 
بیمار در سراسر کشور از آن استفاده می کنند و به دنبال گسترش بازارهای 

مصرفی خود در کشورهای دیگر هستیم.
به گزارش ایرنا، محمد اسلامی اظهارداشت: اهتمام ویژه رئیس جمهوری 
شهیدمان نسبت به علم و فناوری را هرگز فراموش نمی کنیم و اگر پیشرفتی 

در این حوزه داریم، به واسطه تلاش و اهتمام ویژه شهید رئیسی بود.
وی افزود:  وقتی صحبت از چرخه نوآوری می کنیم، این فشار علم بر روی 
محققین و دانشمندان سازمان که کار تحقیقات را انجام می دهند یک عامل 
دیگر هم دارد به نام تقاضا، وقتی این تقاضا صورت می گیرد ما هم علم و فناوری 

سازمان را به بخش های مختلف ارائه می دهیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: در سال های ۱۴۰۱و ۱۴۰۲بیش از ۳۰۰دست آورد 
دانشی و فناورانه ثبت کردیم یعنی هر یک ونیم روز یک دست آورد ثبت شده و 
این چرخه کاملا کاراست. رویکرد تحقیقات محور سازمان انرژی اتمی در دولت 
سیزدهم توانسته این تحولات را به وجود آورد و ما در این مدت توانستیم از فاز 

تحقیقات به سمت صنعتی شدن حرکت کنیم.
مهم ترین وعده سازمان، راه اندازی سامانه های پرتودهی بود که عملی شد

اسلامی تصریح کرد: مهمترین وعده ای که در سازمان دادیم مباحث مربوط 
که  کردیم  اراده  است،  تاثیرگذار  هم  مردم  زندگی  در  که  بود  پرتودهی  به 
سامانه های مولد پرتو را فراهم آوریم. سامانه های پرتودهی با مشارکت بخش 
خصوصی ساخته شد. در سه ماه اول امسال ۳سایت جدید پرتودهی را ساختیم 

که در زمینه تأمین امنیت غذایی گام بسیار مهمی به حساب می آید.
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 برگزاری 360کیلومتر 
»مهمونی غدیر« در سراسر کشور

از  فردا  غدیر  مهمونی  ۱۰کیلومتری  جشن 
ساعت ۱۷تا ۲۳در محور بزرگراه امام علی)ع( 
- تقاطع دماوند -تا میدان آزادی  تهران  برگزار 

می شود.
ساسان زارع سخنگوی ستاد مردمی برگزاری 
"مهمونی ۱۰ کیلومتری غدیر"  با بیان اینکه 
افزایش  ۳۰درصد  ل  امسا موکب ها،  تعداد 
ع  مجمو در   : شت  ا رد ظها ا  ، ــت س ا فته  یا

۲۲۰۰موکب امسال برپا می شود  .
در  کیلومتری  مهمونی  اینکه  بیان  با  وی  
در  کرد:  اضافه   د،  می شو ر  برگزا ۳۰۰شهر 
۳۶۰کیلومتر مهمونی غدیر  روز عیدغدیر 
نذری  غذای  دیگ  ۱۵هــزار  و  برپا  کشور  در 
بارگذاشته می شود.  زارع اضافه کرد: چهار 
سکوی اصلی در میدان امام حسین)ع(، 
میدان فردوسی، میدان انقلاب و میدان 
۲۶نقطه  در  می شود.همچنین  برپا  آزادی 
نورافشانی و پرواز بادکنک ها را هم خواهیم 
می کنند.  جذاب  را  شهر  که آسمان  داشت 
ضمنا ۱۰۰تیم پروازی هم با پرنده های سبک 

اجرای برنامه خواهند داشت.
 ۱ ۰ نی  مهمو ــی  م ــرد م د  ســتــا ی  سخنگو  
سه  برگزاری  به  اشــاره  با  غدیر  کیلومتری 
پویش در جشن تهران، گفت: پویش »لقمه 
 » زی ب با سبا ا یه  هد « پویش   ، » نی میلیو
ل  امسا غدیر«  خادم  »نوجوانان  پویش  و 

برگزار می شود.

لحجه ۱۴۴۵  *دوشنبه ۴   تیر ۱۴۰۳  * ۱۷ ذی ا
*   ۲۴   ژوئن ۲۰۲۴ * سال نودوهشتم * شماره ۲8۶۹۹


